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رئی�س کمیس�یون تلفیق بودجه س�ال ۱۴۰۳ 
تاکید کرد: اگر بنا باشد مجلس شورای اسلامی 
افزای�ش یک درصدی مالیات بر ارزش افزوده را 
از لایح�ه بودجه حذف کند پول�ی برای افزایش 
حق�وق و همسان س�ازی بازنشس�تگان باق�ی 

نخواهد ماند.
به گ��زارش ایس��نا، حمیدرض��ا حاج��ی بابایی در 
جریان جلسه علنی مجلس شورای اسلامی و بررسی 
پیش��نهاد حذف بندی از لایحه بودجه که به افزایش 
ی��ک درصدی مالیات بر ارزش افزوده در س��ال آینده 
باز می گش��ت بیان کرد: باید با مردم ش��فاف صحبت 
کنی��م. ما می گوییم که فوق الع��اده کارمندان باید در 
سال آینده پرداخت شود. پاداش بازنشستگان نیز باید 
پرداخت گردد. ما دو میلیون و ۶۰۰ هزار بازنشس��ته 
داری��م که تمام افزایش های دیده ش��ده برای آنها در 

سال آینده باید از این محل تامین گردد.
وی در ادامه اظهار کرد: ما قرار نیس��ت که از مردم 

پول بگیریم بلکه قرار است از پتروشیمی ها، شرکت های 
نفتی و شرکت های فولادی مالیات بگیریم و آن را به 
بازنشس��تگان بدهیم. مالیات بر ارزش افزوده مشمول 
کالاهای اساس��ی نمی ش��ود چرا با مردم جور دیگری 
صحبت می کنی��د. وی در ادامه اظه��ار کرد: اگر این 
موضوع از لایحه حذف ش��ود نمی توانیم منابع پاداش 
بازنشس��تگان و افزایش حقوق آنها را تامین کنیم. از 
سوی دیگر ما افزایش حقوق کارمندان در سال آینده 
را ۲۰ درصد پیش بینی کرده ایم. این که گفته می شود 

از محل فروش اموال تامین گردد امکان پذیر نیست.
رئیس کمیس��یون تلفیق بودجه سال ۱۴۰۳ تاکید 
کرد: بنده با مردم شفاف صحبت می کنم اگر این بند 
از لایحه حذف ش��ود ما منابعی برای افزایش حقوق و 

همسان سازی بازنشستگان نخواهیم داشت.
در نهای��ت نماین��دگان مجلس با پیش��نهاد حذف 
افزایش یک درصدی مالیات بر ارزش افزوده در لایحه 

بودجه سال آینده مخالفت کردند.

س�خنگوی کمیس�یون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس ش�ورای اسلامی گفت که حذف 
نام ایران از فهرس�ت توصیه هفت�م گروه اقدام 
مالی بدان معناست که همکاری های اقتصادی با 
ایران ریس�ک اشاعه سلاح های کشتارجمعی را 
ندارد؛ این بدان دلیل اس�ت که تولید سلاح های 
متعارف و موش�کی ایران تحت تحریم سازمان 

ملل نیست. 
ابوالفضل عمویی در گفت وگو با ایس��نا با اش��اره به 
حذف نام ای��ران از ذیل توصیه ش��ماره ۷ گروه ویژه 
اق��دام مال��ی )FATF( گفت: حذف ن��ام جمهوری 
اس��امی ایران از فهرست توصیه هفتم کارگروه اقدام 
مال��ی یا FATF از آثار پایبندی جمهوری اس��امی 
ایران به قطعنامه ۲۲۳۱ س��ازمان ملل اس��ت و نتیجه 
اقدامات جمهوری اسامی در چارچوب این قطعنامه در 
هشت س��ال گذشته به ش��مار می آید.  وی یادآور شد: 
جمهوری اس��امی ایران با پایان س��ال هش��تم اجرای 
قطعنامه ۲۲۳۱ محدودیتی در تولید ساح های متعارف 
و موش��کی ندارد.  س��خنگوی کمیسیون امنیت ملی و 
سیاس��ت خارجی مجلس شورای اس��امی تاکید کرد: 
توصیه هفتم FATF ش��امل کش��ورهایی می شود که 
ریسک بالایی در اش��اعه ساح های کشتارجمعی دارد؛ 
وقتی نام ایران از ذیل این توصیه حذف می ش��ود یعنی 
همکاری اقتصادی با جمهوری اسامی ایران ریسک اشاعه 
ساح های کشتارجمعی را ندارد لذا به طور غیرمستقیم 
نشان می دهد تولید ساح های متعارف و موشکی ایران 
تحت تحریم سازمان ملل نیست، هر چند در گزارش 
ه��ای FATF، برای انج��ام تراکنش مال��ی با ایران 
همچنان ریسک حمایت مالی از تروریسم و پولشویی 
ادعا می شود که البته ادعای بی مبنایی است.  عمویی 

همچنی��ن اظهار کرد: پیامد حذف ن��ام ایران از ذیل 
توصیه هفتم آن اس��ت که ریسک شهرت ایران برای 
تراکنش ه��ای مالی را کاهش می ده��د و تعداد تکرار 
نام ای��ران از گزارش های نوبه ای FATF کاهش پیدا 
می کند.  وی خاطرنشان کرد که موضوع توصیه هفتم 
جدا از روند همکاری های ایران با گروه اقدام مالی است 
و همچنان دو پرونده پیوس��تن ایران به کنوانس��یون 
مبارزه با تروریس��م و کنوانس��یون پالم��و در مجمع 
تش��خیص مصلحت نظام باز اس��ت و اینها موضوعات 
جداگانه ای به ش��مار می رود.  س��خنگوی کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسامی 
اقدام وزارت اقتصاد ب��رای پیگیری حذف نام ایران از 
فهرست توصیه هفتم FATF را اقدام به جایی خواند 
و گف��ت: در نوع هم��کاری ما با گروه اق��دام مالی در 
مس��ائل باقیمانده همچن��ان چالش هایی دارد.  وی با 
بیان این که مساله اصلی ما برای همکاری بانکی، رفع 
تحریم های ظالمانه یکجانبه آمریکا اس��ت، بیان کرد: 
با توجه به اینک��ه به دلیل تحریم های ظالمانه آمریکا 
اختالات��ی در روند عادی تج��ارت خارجی جمهوری 
اس��امی ایران به وجود م��ی آورد، این انتظار از ایران 
که روند تراکنش های مالی را برای طرف های خارجی 

شفاف کند، انتظار به جایی نیست. 

عضو کمیس�یون اجتماعی مجلس در گفتگو با 
ایلنا گف�ت: همین الان ۱۸ درص�د افزایش حقوق 
کارمندان را بررسی کردیم، در کمیسیون اجتماعی 
و پیشنهاد کمیسیون افزایش ۷ درصد و ۲۵ درصد 
ب�ود اما تلفی�ق در همراهی ب�ا دول�ت آن را کنار 

گذاشت و آن را به ۲۰ درصد رساند.
سیدکریم حسینی عضو کمیسیون اجتماعی مجلس 
ش��ورای اس��امی در پاس��خ به این س��وال که »دولت 
درخصوص یک افزایش ۲ درصدی حقوق کارمندان یک 
واکنش تند رسانه ای داشت و رسانه های دولت هجمه قابل 
توجهی به مجلس داش��تند«، گفت: با توجه به وضعیت 
اقتصادی کشور و اوضاع معیشتی مردم به ویژه کارمندان 
دولت ما باید یکی از سه راه موجود را انتخاب کنیم و آن 
اجرایی شود. در حال حاضر پایه حقوقی کارمندان پایین 
است و افزایش های گذش��ته همراه و در واقع به موازات 
افزایش تورم نبوده اس��ت، بنابراین ی��ا باید پایه حقوقی 
افزای��ش پیدا می کرد یا این درصدهایی که هر س��اله در 
بودجه سنواتی می آیند نیز باید پایین بودن را جبران کند. 
وی ادام��ه داد: همین الان ۱۸ درصد را بررس��ی کردیم، 
در کمیسیون اجتماعی و پیشنهاد کمیسیون افزایش ۷ 
درصد و ۲۵ درصد بود اما تلفیق در همراهی با دولت آن 
را کنار گذاش��ت و آن را به ۲۰ درصد رساند یعنی فقط 
۲ درصد افزایش نسبت به پیشنهاد دولت اما اینکه الان 

دولت بر سر این ۲درصد هم بحث کند، جای سوال دارد.
مخالفت دولت رئیس��ی با افزایش ۲۰ درصدی حقوق 

کارمندان
افزایش ۲۵ درصدی حقوق ها در سال آینده قطعی شده 

است؟
نماینده مردم اهواز تصریح کرد: اگر دولت راه اول یعنی 
افزایش سنواتی را نپذیرد، باید به گزینه بعدی فکر کنیم. 
در چنین ش��رایطی ناچار هستیم که از راه دیگر جبران 
کنیم و آن افزایش فوق العاده ویژه است که اکنون بسیاری 
از وزارتخانه ها خواس��تار و پیگیر این مس��اله هس��تند. 
حس��ینی خاطرنش��ان کرد: به هر حال مجلس و دولت 
باید حرفی برای گفتن در خصوص افزایش حقوق داشته 
باش��ند، باید یا پایه حقوقی ک��ه پایین بوده افزایش پیدا 
می کرد یا درصدهای سنواتی افزایش مناسب داشته باشد 
یا فوق العاده ویژه که در نظر بگیرند مانند وزارتخانه های 
کش��ور، بهداش��ت، ورزش و جوانان ک��ه از نظر حقوق و 
دس��تمزد پایه حقوقی پایینی داشتند. عضو کمیسیون 
اجتماعی در واکنش به اقدام دولت و فضاسازی رسانه ای 
و هجمه علیه مجلس در مقابل همکاری های قوه مقننه، 
ابراز داش��ت: مایه تأسف است که این همراهی مجلس با 
دول��ت در بیش از ۹۰ درصد موضوعات و موارد باش��د و 
ای��ن را دولتی ها نبینند، ولی در مواردی که به نفع مردم 
و کارمندان دولت اس��ت؛ مجلس یک نظری بدهد و این 
هم از سوی دولتی ها تحمل نشود و هجمه صورت گیرد. 
حس��ینی در پاسخ به س��والی درخصوص همسان سازی 
حق��وق بازنشس��تگان و موافقت مجلس ب��ا افزایش ۱ 
درصدی مالیات بر ارزش افزوده و این س��وال که »چقدر 
احتمال می دهید درس��ت اجرا ش��ود؟«، عنوان کرد: ما 
همواره این را گفتیم که برای خلق منابع درآمدی، دولت 

نباید سراغ آسان ترین و سهل الوصول ترین راه برود،.

عمویی تشریح کرد

FATF آثار و پیامدهای حذف نام ایران از فهرست توصیه هفتم
 انتقاد یک نماینده مجلس از مخالفت دولت به افزایش

 ۲ درصدی حقوق کارمندان

 منابع همسان سازی حقوق بازنشستگان از محل افزایش مالیات 
بر ارزش افزوده پیش بینی شده است

رئیس کمیسیون تلفیق بودجه سال ۱۴۰۳:

  پرده اول
دهمین دوره انتخابات اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی ایران روز ۲۸ خرداد ۱۴۰۲ 
برگزار شد که در حقیقت، مرحله نهایی انتخابات 
اتاق های سراس��ر کشور به  حس��اب می آمد که 
در اس��فند ۱۴۰۱ برگزار ش��ده بود اما در این 
دوره، حاش��یه  هایی در مورد حس��ین س��لاح  
ورزی - نام��زد انتخابات اتاق خرم آباد - مطرح 
ش��د که دامنه آن بعد از اعلام کاندیداتوری او 
برای ریاس��ت اتاق ایران گس��ترش پیدا کرد تا 
جایی که در نهایت با ورود شورایعالی نظارت بر 
اتاق ایران، ریاست سلاح  ورزی خلع و برگزاری 

انتخابات دوباره مطرح گردید.
اس��تدلال مخالفان س��لاح  ورزی این بود که 
صلاحیت او از س��وی نهاد واجا رد شده و نباید 
در انتخابات ۲۸ خرداد ش��رکت م��ی  کرد، اما 
از آنجایی که پاس��خ اس��تعلام این نهاد امنیتی 
برخلاف متن آیین نامه ظرف ۱۰ روز به انجمن 
نظارت واصل نش��ده و حراس��ت وزارت صمت، 
نتیجه آن را اعلام کرده بود، سلاح  ورزی حضور 
خ��ود در انتخابات و پیروزی ب��ا اکثریت آرا را 

قانونی دانست.
این کشمکش تا جایی ادامه یافت که پس از 
گذش��ت ۷  ماه جدال میان رئیس پیشین اتاق 
ایران و گروه  هایی که او، آنها را پرونده  س��ازان 
لقب می داد، س��رانجام مقرر شد انتخابات اتاق 
ایران در اول بهمن ۱۴۰۲ مجدداً برگزار ش��ود؛ 
امری که س��لاح  ورزی برگزاری و حتی نتیجه 

آن را پذیرفت.
البته او در نطقی که در نشس��ت عمومی اتاق 
ایران داش��ت با اش��اره به ن��کات جالب توجه، 
ضمن تشریح بررس��ی های حقوقی انجام شده 
تأکید کرد که از سمت خود کناره  گیری نکرده 
و نمی کند اما هیأت  رئیس��ه ات��اق ایران بعد از 
ملاق��ات طولانی با وزیر صمت به  عنوان رئیس 
ش��ورایعالی نظارت و تأکید ب��ر اینکه برگزاری 
انتخابات ریاس��ت اتاق، خواست رئیس  جمهور 
اس��ت، تجدید انتخابات را مصلحت دانس��ته و 
س��لاح  ورزی نیز به ناچار از این تصمیم پیروی 
کرد اما وعده داد آنچه در ۲ سال و نیم اخیر بر 
اتاق ایران گذشته است را در قالب کتاب ۳۸۰ 
صفح��ه  ای به  عنوان جعبه س��یاه اتفاقات اتاق 

بازرگانی ایران منتشر خواهد کرد.
  پرده دوم

صمد حس��ن زاده به عن��وان مدیرعامل گروه 
صنعتی کاش��ی تبریز، عناوینی همچون چهره 

ملی ح��وزه صنعت و کارآفرینی کش��ور، مدیر 
نمون��ه کیفی��ت فرآورده ه��ای تولیدی س��ال 
۱۳۸۲، مدی��ر نمونه در حوزه ارتقای بهره  وری 
و اشتغال سال ۱۳۸۷، پیشکسوت نمونه کشور 

سال ۱۳۹۰، کارآفرین نمونه استاندارد و توسعه 
منابع توسعه در س��ال ۱۳۹۳ و دریافت جایزه 
برتری��ن رهبر کس��ب  و کار در صنع��ت تولید 
کاشی و س��رامیک در منطقه خاورمیانه شمال 

آفریق��ا و آس��یا در س��ال ۱۳۹۵ را در کارنامه 
تجاری خود دارد.

این س��وابق درخش��ان و رویک��ردی که اتاق 
بازرگانی ایران در دوران حس��ین س��لاح ورزی 

در پیش گرفته بود نش��ان می دهد که موضوع 
مس��ئولیت اجتماعی، همچن��ان باید به عنوان 
یک اولویت در دس��تور کار اتاق بازرگانی ایران 
قرار گرفته و نباید تحت تأثیر تغییرات مدیریتی 

اتاق قرار داشته باشد.
س��لاح ورزی در دوران ریاس��ت خود بر اتاق 
بازرگان��ی ای��ران از تلاش ات��اق بازرگانی برای 
تش��کیل شورای عالی مس��ئولیت اجتماعی در 
ات��اق ایران خبر داده بود؛ اتفاقی که در صورتی 
که رخ می داد مهم ترین نهاد بخش خصوصی 
ایران گام بلندی در زمینه مسئولیت اجتماعی 
در ایران بر می داش��ت اما اینگونه نشد و یا هم 

فرصت اجرای آن پدید نیامد.
در حقیقت به نظر می رسد چشم اندازی که 
پیش روی حس��ن زاده قرار دارد ضرورت توجه 
جدی و علمی به موضوع مس��ئولیت اجتماعی 
در اتاق بازرگانی ایران اس��ت، در حالی که او با 
حساس��یت های سیاسی که سلاح ورزی با آن 
مواجه بود نیز روبرو نیست و به همین دلیل می 

تواند وقت و انرژی بیشتری برای مسائل مهمی 
همچ��ون ترویج و تحقق مس��ئولیت اجتماعی 
ش��رکتی بگذارد؛ امری که گویا سلاح ورزی به 
انجام آن داشت اما حواشی شکل گرفته میدان 

را بر او تنگ کرد.
  پرده آخر

سابقه بیش از ۱۴۰ ساله اتاق بازرگانی ایران، 
بدنه کارشناس��ی ق��وی و ق��درت رایزنی آن با 
اتاقهای همتراز در س��ایر کشورها باعث شده تا 
این تشکل اقتصادی، یکی از پایه های اصلی در 
چانه  زنی  های تجارت خارجی و داخلی باش��د 
اما در اغلب دوره ها به  واس��طه س��ایه سنگین 
دول��ت بر اقتصاد، عملًا این قدرت نفوذ پارلمان 
بخش خصوصی دستاورد قابل  توجهی به همراه 
نداش��ته و در ادامه با حذف عضویت این تشکل 
از برخ��ی مجامع، نق��ش آن در حال کمرنگ تر 
شدن است که باید سیطره دولتی بر آن مدنظر 

تصمیم گیران کلان کشور قرار گیرد.
در حقیقت، سنگ بنای اتاق بازرگانی ایران در 
سال ۱۲۶۲ خورشیدی و به همت محمدحسن 
امی��ن  العرب و ب��ا نظر موافق ناصرالدین  ش��اه 
قاجار گذاشته ش��د تا به دور از هیاهو و اعمال 
فشارهای سیاس��تمداران، تحت عنوان مجلس 
وکلای تجار ایران فعالی��ت نماید گرچه برخی 
از آگاهان می گویند در طول سالهای متمادی 
دچار تغییراتی ش��ده و مسیر اصلی خود را گم 

کرده است.
کارشناس��ان اقتصادی می گویند کش��مکش 
بخش  خصوصی و دولت در س��ال های اخیر به 
یک رویه فرسایش��ی بدل ش��ده  و آنچه قربانی 
ای��ن جدال طولانی اس��ت همان��ا منافع بخش  

خصوصی است.
آنها معتقدند اگر دولت قصد دارد به س��مت 
توس��عه اقتصادی و تولید حرک��ت کند، نباید 
فرام��وش کند که این، بخش  خصوصی اس��ت 
که می  تواند ب��رای این کار به کمک او بیاید و 
از س��وی دیگر با توجه به اقتصاد دولتی ایران، 
تعام��ل بخش  خصوصی و دول��ت، از مهم  ترین 
فاکتورهایی است که باید از جانب اتاق پیگیری 

شود.
بدین ترتیب لازم است اتاق بازرگانی به  عنوان 
خانه بخش  خصوصی، منافع فعالان اقتصادی را 
به هر موضوع دیگری ترجیح داده و تخاصم و از 
تقابل های مشابه بین دولت و اتاق پرهیز شود 
که هیچکدام از اه��داف اقتصادی دولت و اتاق 

بازرگانی را برآورده نخواهد کرد.
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 پس لرزه شلیک یک سرباز به همرزمانش 
در آمادگاه ارتش کرمان

ایس�نا نوش�ت: رئی�س مجل�س 
ش�ورای اس�لامی تاکی�د ک�رد: ب�ا 
پیگیری ه�ای ص�ورت گرفته فردی 
که به پنج س�رباز در استان کرمان 
تیراندازی کرده بود دس�تگیر شده 

است.
شهباز حس��ن پور نماینده سیرجان و 
بردس��یر در مجلس در تذکری شفاهی 
در جلس��ه علنی امروز مجلس ش��ورای 
اسامی خطاب به رئیس مجلس بیان کرد: تقاضا دارم به کمیسیون امنیت ملی ماموریت 
دهید تا حادثه ای که عصر روز گذشته در کرمان رخ داد و منجر به کشته شدن پنج سرباز 
ش��ده اس��ت را پیگیری کنند. مردم کرمان در دو هفته گذشته آسیب های روحی و روانی 

زیادی را متحمل شده اند. انتظار داریم این موضوع به صورت جدی دنبال شود.
تیراندازی در آمادگاه ارتش کرمان /۵ سرباز کشته شدند /سرباز متواری بازداشت شد

ارتش اسامی ۵ سرباز جانباخته تیراندازی در باغین کرمان را اعام کرد
محمدباقر قالیباف در پایان جلس��ه علنی نوبت صبح امروز مجلس ش��ورای اسامی در 
پاس��خ به تذکر نماینده س��یرجان بیان کرد: در رابطه با نکته ای که امروز صبح حس��ن پور 
پیرامون پیگیری حادثه فوت پنج س��رباز در اس��تان کرمان اش��اره کردند باید بگویم که 
پیگیری لازم انجام ش��ده و فرد مورد نظر دس��تگیر شده است؛ این حادثه هیچ ارتباطی با 

مسائل تروریستی و بحث هایی که قبا در کرمان اتفاق افتاده ندارد.

۱۰ درصد از حق الزحمه پزشکان مالیات گرفته می شود
با تصویب مجلس، مراکز درمانی مکلف شدند ماهیانه ۱۰ درصد از حق الزحمه و 

حق العمل پزشکان را به عنوان مالیات علی الحساب کسر کنند.
به گزارش ایس��نا، در جلس��ه علنی نوبت صبح امروز دوش��نبه مجلس شورای اسامی و 
در ادامه بررس��ی جزییات لایحه بودجه ۱۴۰۳ در بخش درآمدی، بند »ح« تبصره ۶ این 
لایحه تصویب ش��د. طبق این مصوبه، کلیه مراکز درمانی اعم از دولتی، خصوصی، وابسته 
ب��ه نهادهای عمومی، نیروهای مس��لح، خیریه ها و ش��رکت های دولتی مکلفند ۱۰ درصد 
از حق الزحمه یا حق العمل گروه پزش��کی که به موجب دریافت وجه صورت حس��اب های 
ارس��الی به بیمه ها و یا نقدا از طرف بیمار پرداخت می شود، به عنوان مالیات علی الحساب 
کسر و به نام پزشک مربوط تا پایان ماه بعد از وصول مبلغ صورتحساب به حساب سازمان 
امور مالیاتی کش��ور واریز کنند. مالیات علی الحساب این بند شامل کلیه پرداخت هایی که 
به عنوان درآمد حقوق و کارانه مطابق قوانین بودجه س��نواتی پرداخت و مالیات آن کس��ر 
می ش��ود، نخواهد بود. حک��م ماده )۱۹۹( قانون مالیات های مس��تقیم در اجرای این بند 

جاری است.

بررسی بودجه ۱۴۰۳

 خودروهای بالای ۳ میلیارد و نیم مشمول 
مالیات می شوند

با تصویب نمایندگان مجلس ش��ورای اسامی در سال ۱۴۰۳ خودروهایی که قیمت روز 
آنان بیش از ۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان باشد، مشمول مالیات خواهند شد.

به گزارش ایس��نا، نمایندگان مجلس ش��ورای اسامی در  جلسه علنی نوبت صبح امروز 
)دوشنبه( و در جریان بررسی گزارش کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۳ کل کشور در 

بخش درآمدی، بند »د« تبصره ۶ لایحه را به تصویب رساندند.
بر اساس این مصوبه؛ انواع خودروی سواری و وانت دو اتاق )کابین( دارای شماره انتظامی 
ش��خصی در اختی��ار مالکان اعم از اش��خاص حقیقی و حقوقی غیردولت��ی که قیمت روز 
خودروی آنها بیش از س��ی و پنج میلیارد )۳۵،۰۰۰،۰۰۰،۰۰۰( ریال است نسبت به مازاد 

بر این مبلغ مشمول مالیات سالانه خودرو به نرخ یک درصد )۱%( می گردند.
مأخذ محاس��به مالیات خودرو موضوع این بند، قیمت روز خودرو تعیین ش��ده توس��ط 

سازمان امور مالیاتی کشور می باشد.

خبر

کارآفرین تبریز
در صدر پارلمان خصوصی ایران

اهمیت جایگاه اتاق بازرگانی ایران به بهانه 
برگزاری مجدد انتخابات پارلمان بخش خصوصی 

کشور از نگاه "عصرآزادی"

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

دوره ده��م اتاق بازرگانی ایران به عنوان پارلمان بخش خصوصی کش��ور تا یکی دو روز پیش، دوره  
ای پرحاش��یه و پر س��ر و صدا بود، به طوری که دقیقاً کُرسی ریاست آن به محل اختلاف اتاق و دولت 
تبدیل ش��د و به  نظر می  رس��د این مناقش��ه با کیش و مات "صمد حسن زاده" تاجر خوشنام تبریزی 
به پایان رسید. برخی شنیده ها حاکی از آن است که به  رغم آنکه در هر دوره از انتخابات اتاق ایران، 
اتاق تهران نقش پررنگی داش��ته، آنها در این انتخابات، خود را کنار کش��یده و اعلام کردند که از رای 
اتاق های استانها تمکین می  کنند و خود مستقیماً به حمایت از شخص خاصی وارد گود نمی  شوند.

بعد از کش��مکش  های حدود ۷ ماهه، هیات  نمایندگان اتاق ایران در روز اول بهمن ۱۴۰۲ ش��اهد 
انتخاب��ات دوم دوره دهم ش��ده و از بی��ن ۲۱ نفر داوطلب تایید  صلاحیت  ش��ده، ۱۷ نفر آنها انصراف 

دادند و در نهایت، کاندیدهای نهایی ش��امل صمد حس��ن زاده، احد عظیم  زاده، مجتبی غیابی و فرج  
الله معماری بودند که رقابت برای کرسی ریاست اتاق بازرگانی ایران بین آنها انجام شده و در نهایت، 
صمد حسن زاده، بازرگان خوشنام تبریزی با کسب ۲۰۸ رای که ۵۱ آرا را شامل می گردد به عنوان 
رئیس اتاق بازرگانی ایران در دوره دهم انتخاب شد. در این نشست که ۴۰۸ نفر حضور داشتند رقیب 
اصلی رئیس جدید تبریزی الاصل، فرج الله معماری بود که حسین سلاح  ورزی - رئیس قبلی اتاق - از 
او حمایت می  کرد اما با کسب ۱۸۱ رأی از گردونه رقابت خارج شد، کمااینکه احد عظیم  زاده با ۱۵ 
رأی و مجتب��ی غیابی ه��م فقط با ۵ رأی ۲ نامزدهای ناکام این انتخاب��ات بودند که در رده ماقبل ۳ 

رأی باطله قرار گرفتند...


